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АБ’ЯВА

Хоцьма-няхоцьма, але звяртаеш увагу на жыццёвыя праявы і эмацыйныя рэакцыі насельніцтва пад час 
эканамічнага крызісу. Таму нікуды не дзенешся ад таго, каб не падзяліцца свамі развагамі на гэты конт з чытачамі 
нашае газеты.

Агульнае ўражанне, якое 
ўзнікае пасля аналізу 
атрыманай з розных 

крыніцаў інфармацыі: ні на-
род, ні ўлада не ўсведамляюць 
ні прычынаў, ні наступстваў 
крызісу. Улада, якой нічога 
іншага ў дадзенай сітуацыі і 
не застаецца, запэўнівае на-
род і сябе ў часовасці ўзніклых 
складанасцяў; народ жа, які 
пачынае губляць давер да па-
добных запэўневанняў, робіць 
апошнія намаганні, каб адшу-
каць нутраныя рэсурсы для 
уласнага ў гэтым пераканан-
ня. Так што можна сказаць: 
і адны і другія знаходзяц-
ца ў стане нявызначанасці. 
Хаця стан нявызначанасці–і 
ёсць якраз тым станам, які 
ўласцівы бальшыні тутэйшага 
насельніцтва ўжо на працягу не 
аднаго дзесяцігоддзя. Наколькі 
доўга пратрывае ён у дадзенай 
сітуацыі сказаць цяжка.

У адрозненні ад агучаных вы-
шэй катыгорый насельніцтва 
і іх прыроднай пасіўнасці 
апазіцыя, заходнееўрапейскія 
і амерыканскія эксперты ды 
палітыкі досыць актыўна 
абмяркоўваюць сённяшнюю 
беларускую сітуацыю, шука-
юць шляхі вырашэння дадзе-
най эканамічнай сітуацыі, якая 
вынікае з таго палітычнага 
крызіса, у якім апынулася ўлада 
пасля падзеяў 19 снежня 2010 г. 

Так 24 верасня ў Вашынгтоне 
адбылася прэзентацыя дакла-

ду “Дэмакратычныя змены ў 
Беларусі: Рамкавая праграма 
дзеяння”.

Гэты дакумент супольна 
падрыхтавалі эксперты Цэнтру 
аналізу еўрапейскай палітыкі 
і арганізацыі Freedom House. 
Даклад змяшчае рэкамэндацыі 
як заходнім палітыкам, так і 
беларускай апазыцыі і грамад-
зянскай супольнасьці, што і як 
рабіць дзеля дэмакратычных 
пераменаў на Беларусі.

Віцэ-прэзідэнт Атлантычнай 
рады Дэйман Уілсан заявіў, 
што Лукашэнка ня будзе тым 
лідэрам, з якім Злучаныя Штаты 
і Еўропа могуць працаваць для 
рэалізацыі рэформаў у Беларусі. 
Гэта безнадзейна.

“ Толькі пасьля сумленных 
выбараў можа быць выпісванне 
чэкаў, ніякіх чэкаў да выбараў. 
Ніякіх перамоваў – да амністыі 
і рэабілітацыі палітзняволеных. 
Гэта павінны быць асноўныя 
правілы”, – заявіў намесьнік 
міністра замежных справаў 
Польшчы Кшыштаф Станоўскі. 

Заклік ніякім спосабам не 
падтрымліваць Лукашэнкавага 
рэжыму фінансава знайшоў пад-
трымку ўва ўсіх выступоўцаў 
у часе прэзентацыі дакладу. 
Аўтары дакументу лічаць, што 
ні пры якіх абставінах МВФ не 
павінен даваць беларускім ула-
дам новых крэдытаў. Прамоўцы 
ў Вашынгтоне таксама гаварылі 
пра неабходнасць перашкодзіць 
Лукашэнку ў продажы 

актываў буйных беларускіх 
прадпрыемстваў для здабыц-
ця грошай на падтрыманне 
жыццядзейнасці рэжыму.

“Для нас сёння важна 
ўпэўніцца, што Лукашэнка не 
мае магчымасці дарэшты раз-
рабаваць сваю краіну і завесці 
ў даўгавую яму, – адзначыў 
супрацоўнік Інстытуту Пе-
тэрсана, эксперт у пытаннях 
посткамуністычных краінаў з 
пераходнай эканомікай Андэрс 
Аслунд.

Падчас прэзентацыі гучалі 
пытанні аб тым, як прымусіць 
“апошняга дыктатара Эўропы” 
пакінуць сваю пасаду. Аўтарамі 
стратэгіі сыходу Лукашэнкі 
маюць быць самі белару-
сы, адзначыў у сваім высту-
пе прэзідэнт няўрадавай 
арганізацыі Freedom House 
Дэйвід Крэймэр:” Няпростым, 
але відавочным рашэннем, 
каб паслабіць ціск, будзе для 
Лукашэнкі сыход. Куды ён сыд-
зе? Гэта яго праблема”. 

Відавочная заклапочанасць 
заходніх палітыкаў сітуацыяй 
у Беларусі абвяргае навязлівыя 
запэўніванні лукашэнкавай 
адміністрацыі ў тым, што нас 
не чакаюць на Захадзе. Яшчэ 
як чакаюць! Не толькі чака-
юць, але размова ўжо ідзе пра 
канкрэтны пакет эканамічнай 
і фінансавай дапамогі для 
Беларусі, своесаблівы “ План 
Маршала”, реалізацыя якога 
магчымая толькі пасля правяд-

зеннеясвабодных і дэмакратыч-
ных выбараў.

Учора быў узрушаны дву-
ма акалічнасцямі. Праходзя-
чы па Полацкім рынку пачуў 
з дынаміка вытрымку пера-
дачы дзяржаўнага радыё, у 
якой выступоўца настойліва 
пераконваў слухачоў у тым, 
што “тутэйшая апазіцыя 
падтрымлівае тэрарыстаў 
і імкнецца дэстабілізаваць 
сітуацыю ў спакойнай і благапа-
лучнай Беларусі”. Гэта ж да якой 
ступені цынізму трэба дайсці, 
каб агучваць такія абсурдныя 
і недалёкія прыдумкі, дзеля 
дыскрэдытацыі сваіх апанентаў?

І яшчэ адзін жыццёвы факт. 
На трамвайным прыпынку 
сустрэўся з будаўніком, які 
вяртаўся з працы. Дастаўшы з 
кішэні купленую бутэльку тан-
нага віна, ён прапанаваў выпіць, 
а затым распавёў, што займаец-
ца на будоўлі няўдзячнай і цяж-
кой працай, цягаючы ўручную 
для ўстаноўкі вокны з першага 
паверха да апошняга. Адно, што 
цешыць яго і ягоных калегаў, 
адміністрацыя зусім не звяртае 
ўвагі на маленькія свавольствы 
працоўных: працаваць на лёгкім 
падпітку–дазваляецца. Як пло-
цяць, так яны і працуюць.

Пры гэткім стаўленні ўлады і 
народа да праяваў крызісу спад-
зявацца на ягонае хуткае пераа-
доленне не даводзіцца. 

Рэдактар.

ЗАХАД НАМ ДАПАМОЖА, АЛЕ МЫ МУСІМ 
ГЭТАГА ЗАХАЦЕЦЬ

Ад вадаправода, у якім утварыўся 
прарыў, наўпрост да хаты Валянціны 
Іванаўны Семянковай з в. Калінава 
Мазалаўскага сельсавета цячэ вада. Пад 
пагрозай падтаплення падполле. Гэт-
кая  ж праблема з вадаправодам і на вул. 
Школьнай у в. Задуброўе. Па сведчан-
ням відавочцаў, два месяцы кругласутач-
на выцякае вада з калонкі, а разам з ёй і 
грошыкі водакарыстальнікаў. Пра гэта 
паведамілі адмыслоўцам «Вітрайкамгаса» 
і заручыліся іх абяцаннем выправіць 
сітуацыю, але справа з месца не рушыцца.

Працяглы час гарыць тарфянішча за 
вёскай Пушча, але, падобна гэта турбуе 
толькі жыхароў вёскі.

Пра нізкія тэмпературы ў кватэрах пад 
час зімовага перыяду і нячышчаныя ад 

снегу дарогі многія ведаюць не з паведам-
лення СМІ.

Скардзяцца людзі і на стан жвіровай 
дарогі ад Бялынавіч да Полудзетак.

Нямала нязручнасцяў дастаўляе 
вяскоўцам дарога ад прыпынку на вул. 
Цэнтральнай у Альгова. За 20 гадоў у ас-
фальтавым пакрыцці ўтварыліся такія 
выбоіны, што нагам ісці балюча нават 
праз падэшву. 

Турбуе насельніцтва і небяспека, якую 
нясуць старыя дрэвы. Тры старыя таполі 
поруч з хатай жыхара Ноўкі Пятра Дань-
кова на вул. Рудаковскай пагрозліва ен-
чаць у ветранае надвор’е– таго і глядзі, як 
бы не паваліліся. Мясцовае сельгаспрад-
прыемства ліквідаваць аварыйныя дрэвы 
не бярэцца….

 Вось невялікі пералік пытанняў, якія 
ўздымае насельніцтва раёна на гэтак 
званай “наўпроставай лініі” са старшы-
нём райвыканкаму. Падобныя перамовы 
праводзяццца з зайдроснай рэгулярнас-
цю, а шэраг нявырашаных праблемаў не 
памяньшаецца. Падобнае таптанне на ад-
ным месцы адбываецца у тых краінах, дзе 
грамадзяне перадаручылі свае законныя 
абавязкі чыноўнікам, а механізмаў уплы-
ву на ўладу, як і на адпаведныя службы  
не маюць. Вось і ідуць хадакі да добрага 
“цара”, які ўсё разруліць, які ўсё ведае, які 
ўсё расставіць на свае месцы. Толькі, якім 
бы “рукатым” не быў той кіроўца, усё адно 
не хопіць ягоных рук на вырашэнне наза-
пашаных праблемаў, пакуль народ сам не 
стане гаспадаром на сваёй зямлі.

ХТО ВЫРАШЫЦЬ НАЗАПАШАНЫЯ ПРАБЛЕМЫ?
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	 волі»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	 «Покліч	 волі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	 выдання.	Дзеля	 размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	 пра-
вы	спажыўца,	працаўніка,	то	даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«	Покліч	волі	».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

15  верасня на беразе возера Сосна 
ў п. Доўжа адкрылася фірмовае кафэ 
Віцебскай бройлернай птушкафабрыкі. 
На некалі забалочанай мясцовасці паме-
рам у два гектары ўзвялі  цэлы комплекс 
для адпачынку. 

Віцебскай бройлернай птушкафа-
брыкай праведзена велізарная праца па 
добраўпарадкаванні тэрыторыі, завезены 
тоны грунта і добрай зямлі. 

Прыгажосць ландшафту надалі 
літоўскія дызайнеры: высаджана каля 
тысячы раслінаў, усталяваны ўтульныя 
камфортныя альтанкі са столікамі на 40 
чалавек кожная, абсталявана месца для 
мангала, на беразе возера пірс, да якога 
ўлетку будуць прычальваць лодкі і ката-
мараны. Узімку прылеглая тэрыторыя, па 
задуме гаспадароў, павінна ператварыцца 
ў лыжную трасу з ледзяной коўзанкай.

Двухпавярховы аб‘ект фірмовай сеткі 
фабрыкі, разлічаны на 60 месцаў, аформ-
лены ў арыгінальным еўрапейскім стылі. 
Атмасфера цяпла і ўтульнасці скіроўвае 
да прыемных зносінаў. Тут можна адпа-
чыць усёй сям‘ёй, прызначыць дзелавую 
сустрэчу ці правесці рамантычны вечар 
удвух. На першым паверсе ў каміннай 
зале, разлічанай на 45 чалавек, можна 
правесці сямейную імпрэзу ці сяброўскую 
вечарынку, а на другім – замовіць месцы ў 
VIP-зале. На тэрыторыі комплексу цэлая 
чарада летніх верандаў са столікамі для 
сезоннага прыёму наведвальнікаў. Каб не 
змерзнуць на адкрытым паветры, можна 
захінуцца пледам. 

Падумала «Ганна» і пра маленькія 
гасцей: побач з аб‘ектам прыдарожнага 
сэрвісу абсталяваны дзве дзіцячыя гуль-
нявыя пляцоўкі. 

КОМПЛЕКС 
ЗАПРАШАЕ 
ГАСЦЕЙ

ПОГЛЯД РЭДАКТАРА ЖЫВІ ЯК ГАСПАДАР

ВЫРАШЫМ ПРАБЛЕМУ

Бясконцы шэраг праблемаў, народжаных мінулай савецкай безгаспадарчасцю і сённяшняй палітычнай ды 
эканамічнай абмежаванасцю, здаецца ніколі не скончыцца. З-за бюракратычнай нявызначанасці і прававога 
нігілізму крайнім застаецца просты чалавек.
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Плошча Лосвідскага лясніцтва 5800 гектараў. Асноўнае 
месца ў гэтым масіве займаюць лясы 1-ай і 2-ой груп – най-
болей каштоўныя і высокапрадуктыўныя, з абмежаван-
нем гаспадарчых мерапрыемстваў. Пераважаюць лісцевыя 
пароды дрэў. 

Уражанне, што лес расце сам па сабе, зманлівае. Штогод 
увесну праводзяцца лясныя пасадкі на плошчы парадку 
10-12 га. Для ўласнага лесаўзнаўлення маецца 0,9-гектар-
ны гадавальнік, дзе растуць сеянцы хвоі, елкі, лістоўніцы. 
Увосень, як правіла, патрабуюцца дадатковыя пасадкі ляс-
ных культур. Мала пасадзіць лес - яго трэба выгадаваць, а 
для гэтага забяспечыць сістэматычны догляд. Рэгулярна, 
незалежна ад сезону, праводзіцца ачыстка ляснога масіва 
ад захламленасці. Да планавых гектараў часам дадаюцца 
няўлічаныя - ветраломы . У рамках рубак прадугледжаны 
прарэджванне, асвятленне, абнаўленне.

У ліку асноўных прац калектыва - нарыхтоўка драўніны. 
Пры плане 7700 кубаметраў на год штомесяц нарыхтоўваецца 
парадку 750 «кубоў», якія рэалізуюцца службе ЖКГ, аб‘ектам 
райпо  і насельніцтву. Пік нарыхтоўкі дроў грамадзянам сёле-
та прыйшоўся на красавік-чэрвень.

Займаюцца працаўнікі лесу і нарыхтоўчай дзейнасцю. У 
прыватнасці, увесну нарыхтавалі 30 тон бярозавіка, улетку - 
звыш паўтоны яблыкаў, больш 1000 штук венікаў і гэтулькі 
ж мяцёлак. Папоўніць лосвіцкія нарыхтоўкі яшчэ чарнаплод-
ная рябина.

На тэрыторыі ляніцтва размешчана паляўнічая зона 
Віцебскага лясгаса. На 2-ім участку ўладкаваны наглядаль-
ныя вышкі. Нядаўна прыняла першых гасцей паляўнічая 
хата ў Дрыколлі. Сталага клопату патрабуюць азёры Сосна і 
Лосвіда. 

Гонарам лясніцтва з‘яўляецца 2-гектарны дэндрапарк, за-
кладзены чвэрць стагоддзя назад. Нараўне са звыклымі нам 
дрэвамі тут растуць клён чырвоны, арэх маньчжурскі, піхта 
сібірская, елка канадская, барбарыс, некалькі разнавіднасцяў 
спірэі і туі. Зрэшты, рэдкія расліны атачаюць і сам будынак 
лясніцтва, вось толькі любавацца імі лесаводам некалі. 

Лосвідскае 
лясніцтва

Як гэта бывае ў любога 
творцы–ўласнае жыццё дык-
туе і нараджае тэмы буду-
чых твораў. Таму той дыялог, 
што вяла Вольга Акуліч са 
слухачамі, быў не толькі пра-
цягам яе песенных развагаў 
пра жыццё і сябе, але міжволі 
датычыўся  і кожнага прысут-
нага ва аўдыторыі.

Робячы ўступ да выка-
нання першай песні, спя-
вачка падзялілася сваім 
назіраннем з нагоды дзіўнага 
стаўлення, якое існуе на 
Беларусі, да беларускамоўных 
выканаўцаў:” Калі мяне пы-
таюць чаму я спяваю па-
беларуску? Я адразу раблю 
адзін вывад– гэта з Беларусі 
пытаюць. Бо людзям з Расеі, 
Украіны ці Польшчы і ў галаву 
не прыйдзе задаць падобнае 
пытанне спявачцы з Беларусі”.

У працэсе сваіх 
рэфлексійных развагаў спада-
рыня Вольга ўсё ж такі адка-
зала на гэтае недарэчнае пы-

танне:” Я не лічу сябе нейкім 
такім ужо паэтам, але калі 
чалавек спявае–значыць гэта 
не проста так, значыць гэта 
Божая задума!”

“ Калі ты спяваеш па-
беларуску, то цябе любіць “ 
Радыё Рацыя”, твае кліпы па-
казвае “ Белсат”, Кіеў і Поль-
шча, Расея, дарэчы, а белару-
сы неяк не хочуць. Такая вось 
загадкавасць тутэйшай душы. 
Я не ведаю, чаму так адбыва-
ецца”.

Звярнуўшыся з пытанем 
да публікі:”Чаго на Беларусі 
няма?” І атрымаўшы адказ: 
“ Мора”. Спявачка выканала 
сваю першую песню, якая гэ-
так і называлася.

Затым слухачы пачулі 
некалькі твораў з цыклу “ 
Песні чалавека, які не быў у 
адпачынку”.

Спадарыня Вольга чуйна 
сачыла за эмацыйным станам 
прысутнай публікі, удала чар-
гуючы тэматыку і меладычны 

настрой сваіх песняў. 
Выканала спявачка і сваю 

адзіную песню, напісаную ад 
мужчынскага імя “Я складаю 
зброю”, якую яна стварыла за 
год да 19 снежня 2010 года, 
але якую тым не менш успры-
маюць, як напісаную менавіта 
пра гэтыя падзеі. Сапраўдныя 
песні, як і людзі, маюць свой 
лёс, у іх творцы ўдаецца нават 
нешта прадбачыць, перадаць 
тыповыя рысы, вызначыць 
абагуленыя думкі, настроі. 
Таму аўтарцы было прыем-
на на адной з сустрэчаў па-
чуць з вуснаў мужчыны, што 
ён, звальняючыся з міліцыі, 
думаў гэтак жа, як і ейны ге-
рой. 

Сваё выступленне спявач-
ка скончыла вядомай песняй 
“ Па дарозе з Вільні на Пола-
цак”, напісанай на верш Леры 
Сом, з якой даўно сябруе і та-
лент якой высока ацэньвае.

Споўненыя Вольгай Акуліч 
і гуртом “Верасень” песні 

нельга адносіць выключна да 
бардаўскага выканання, бо 
добрыя тэксты і прыемныя 
мелодыі насычаны прысма-
кам блюзу, джазу, поп-року. 
Менавіта джаз-бэндавы 
акампанімент надае пачутым 
песням непаўторную аздо-
бу лёгкасці і неназойлівасці. 
Некаторыя назіральнікі па 
манеры выканання здольныя 
адносіць песні Вольгі да га-
радскога шансону. Можа яно і 
так, але не будзем заглыбляц-
ца ў музычную тэрміналогію. 
Галоўнае, што, як мне па-
далося, сустрэчай засталіся 
задаволены абодва бакі: і 
выканаўцы, і слухачы. 

На заканчэнне кожны жа-
даючы змог набыць дыск 
“Трохкутнік”, а той, хто не 
скарыстаўся гэткай магчы-
масцю, пры жаданні змог пас-
лухаць, запісаныя на ім песні, 
у інтэрнэце.

С.Салодкі.

ВОЛЬГА 
АКУЛІЧ І ГУРТ 
“ВЕРАСЕНЬ”

22 верасня “ Еўрапейскі клуб” прымаў Вольгу Акуліч 
і яе гурт “ Верасень”. Бясплатны канцэрт адбыўся ў 
рамках грамадска-культурніцкай праграмы “ Будзьма 
беларусамі”. Аўтарка і выканаўца ўласных песняў це-
шыла гледачоў не толькі сваімі спевамі, але і добрымі 
гісторыямі, якімі удала запаўняла паўзы, што немінуча ўзнікалі паміж выкананнем музычных тэкстаў.

ЕСТЬ У МЕНЯ ОДНО ЖЕЛАНЬЕ
Сустрэча пачалася з таго, што спа-

дар Канстанцін звярнуў увагу прысут-
ных на падабенства таго становішча, 
у якім апынуўся ён і расейскі паэт Ар-
сень Таркоўскі, калі талент і слава іхніх 
дзяцей Паўла Севярынца і Андрэя 
Таркоўскага значна пераўзышлі вядо-
масць бацькоўскую. Але, канечне ж, 
вельмі прыемна, што ў яго такі сын, яко-
му хапае мужнасці адстойваць свае чала-
вечыя і палітычныя перакананні. 

З іроніяй гаварыў паэт пра тое, што 
дзесьці пад 60 гадоў нарэшце звярнулі 
увагу на ягоныя вершы, заўважылі, хаця 
піша вельмі даўно. Піша па-беларуску, і 
па-расейску, але ідэю двухмоўя не падзя-
ляе.

Распавёў госць і пра свой доўгі шлях 
да беларушчыны, пачаткам якога сталася 
вучоба на філфаку БДУ ўжо пасля вы-
ключэння зараз вядомага беларускага па-
эта, а тады студэнта Алеся Разанава і яго-
ных аднадумцаў, якія адкрыта выяўлялі 
свае нацыянальныя пачуцці, за што і 
пацярпелі.  Але ў тыя часы ён і не думаў, 
што некалі загаворыць па-беларуску. 
Тады ягоным юначым захапленнем была 
сербская мова. Як ён зазначыў, у яго 
адбыўся “кароткі, але вельмі бурны ра-
ман з сербскай літаратурай”. Нейкую 
частку свайго жыцця ён прысвяціў пре-
кладам з сербскай паэзіі, абазнанасць у 
якой засведчыў, прачытаўшы ў арыгінале 
сербскі вершык, а затым агучыўшы  свой 
пераклад па-беларуску.

Тры моўныя плыні злучыліся ў душы 
паэта: беларуская, руская, сербская.  Вер-

шы, якія ён зараз піша, выходзяць то па-
беларуску, то па-руску, і ад гэтага нікуды 
не дзецца. Як аказалася, у Расеі ягоныя 
вершы для дзяцей уключаюцца ў паэтыч-
ныя зборнікі, а ў інтэрнэце можна лёгка 
адшукаць і ягоную паэзію, і песні на яго-
ныя вершы.

Нядаўна ў Воршы выйшаў паэтыч-
ны зборнік, у які патрапілі і вершы 
Канстанціна Севярынца. Патрапілі з 
тае нагоды, што некалі ён працаваў 
журналістам у мясцовай газеце, якая за-
раз называецца “ Аршанская газета”, і 
безумоўна ж, грашыў на вершаскладан-
не.  Публіка з прыхільнасцю аднеслася да 
прачытаных са зборніка твораў. 

Добрым словам прыгадаў віцебскі паэт 
і вядомага земляка Генадзя Бураўкіна, 
якога ён лічыць найлепшым сучасным 
беларускім лірыкам-песеннікам, здоль-
ным разам з Ігарам Лучанком напісаць 
шлягер, што здабудзе перамогу і на 
Еўрабачанні. Хочаце рэцэпт перамогі? 
Калі ласка: сядаюць разам І.Лучанок і 
Г.Бураўкін, а з імі спявачка Гюнэш–і бела-
русы першыя!

Даведаліся прысутныя і пра 50 песень 
напісаных на ягоныя вершы разам  з мяс-
цовы кампазітарам  Мікалаем Яцковым, 
які на жаль з-за хваробы не патрапіў на 
гэтую вечарыну. Распавёў Канстанцін 
Севярынец і пра свой удзел у конкур-
се на гімн  для г. Віцебска. Як аказалася, 
ягоны тэкст не патрапіў нават у шасцёрку 
лепшых. Канечне, не з-за таго, што быў 
горшым, а толькі з-за таго, што на галаву 
пераўзыходзіў усе астатнія, а сама асоба 

паэта вельмі ўжо не даспадобы тутэйшай 
уладзе. Дарэчы, пасля грамадскага абмер-
кавання ўсе 6 “лепшых тэкстаў” былі за-
бракаваныя і конкурс працягнулі.

Трэба таксама зазначыць, што гэта не 
першы ўдзел паэта-песенніка, пераклад-
чыка ў конкурсах. Як вядома, ягоны пера-
клад вядомай песні Алеся Рыбака журы 
прызнала лепшым пад час конкурсу на 
“ Радыё Свабода”. А пасля публікацыі 
аднаго з ягоных вершаў у Амерыцы ў 
расейскамоўным чалопісе “ Флорида”, 
ён стаў першым паэтычным лаўрэатам 
прэміі “ Лепшыя радкі Фларыды”.

Нягледзячы на немалыя паэтычныя 
здабыткі К.Севярынец не лічыць сябе 
паэтам. Па ягоным меркаванні паэт–гэта 
нешта больш глыбокае, больш сур’ёзнае. 
Аднак жа назіраючы за рэакцыяй залі, 
можна сцвярджаць, што прысутныя не 
пагадзіліся з гэткім меркаваннем усё ж 
такі паэта і перакладчыка К.Севярынца.

Выступ пакінуў добрыя ўражанні, 
прысутныя ацанілі самаіронію, гумар, 
цікавыя жыццёвыя гісторыі, трапныя 
метафары, эмацыйную насычанасць, до-
брыя пераклады, чалавечую сціпласць 
паэта.

 А заключнае  чатырохрадкоўе, прачы-
танае ім напрыканцы вечарыны сталася 
добрым дадаткам да разумення творчае і 
чалавечае асобы Канстанціна Паўлавіча:

Есть у меня одно желанье:
Когда растаю, словно дым, 
хоть чьим-то стать воспоминаньем
И, по возможности, незлым…

С.Горкі.

8  верасня госцем “Еўрапейскага клубу” быў мясцовы паэт Канстанцін Севярынец. Зацікаўленыя віцебчукі, якія сочаць за інтэрнэтам, 
бо інфармацыю пра падобныя імпрэзы афіцыйныя СМІ, вядома, ж не падаюць мелі добрую нагоду паслухаць ягоныя вершы.

КУЛЬТУРНАЯ ПАДЗЕЯ ДА СВЯТА ЛЕСАВОДАЎ

КРЫМІНАЛ

НАША СПАДЧЫНА

Каменныя крыжы
Амаль ва ўсіх раёнах Беларусі, асабліва ў паўночных 

і цэнтральных, сустракаюцца каменныя крыжы, высе-
чаныя з ледавіковых валуноў. Каменныя крыжы — гэта 
не толькі святыні, але і помнікі археалогіі, гісторыі, 
палеаграфіі, мастацтва і духоўнай культуры. 

Звычайна іх можна сустрэць на месцах былых капішчаў, 
пры дарозе, на ўскраінах вёсак, каля вадаёмаў, храмаў, 
капліц, на старых могілках. Крыжы розныя па памерах і 
формах, некаторыя з іх дасягаюць каля двух метраў. На 
шмат якіх з іх высечаны пэўныя знакі, літары і малюнкі. Да 
некаторых крыжоў на пэўныя святы сцякаюцца паломнікі 
і ахвяруюць грошы, кветкі, садавіну і інш., абвязваюць 
крыжы ручнікамі, фартушкамі або стужкамі. Часам кры-
жы маюць уласныя назвы: Святы Крыж, Чэсны Крыж, 
Каралеўскі Камень і г.д.

Можна сустрэць шмат цікавых каменных крыжоў 
на некаторых старых могілках і вяршынях курганоў. У 
прыватнасці, іх можна ўбачыць на могілках у вёсках Маза-
лава, Сакольнікі. Краязнаўцам Уладзімірам Івановым былі 
знойдзены крыжы недалёка ад вёскі Дрыколле. Разам з 
удзельнікамі аматарскага аб’яднання краязнаўцаў “Родны 
край” адзін з такіх крыжоў быў вызвалены з-пад смецця, 
месца каля яго было добраўпарадкавана.

З каменнымі крыжамі звязана шмат забабонаў. Верылі, 
што такія крыжы лечаць, бароняць ад эпідэмій, ворагаў, 
пажараў, іншых няшчасцяў. Але невядома, адкуль 
з’яўлялася нейкая таямнічая сіла і не давала спакою тым, 
хто перавозіў крыж. Таму такія людзі заўсёды мусілі вяр-
таць крыж на старое месца.

Паказальны суд
Жыхар аг. Копці нехта N. быў неаднаразова асуд-

жаны за крадзяжы. Адбыўшы свой апошні тэрмін – 
чатыры гады пакарання ва ўмовах строгага рэжыму 
– і вызваліўшыся каля года назад, ён пачаў развясёлае 
жыццё.

30-вы каптянец піў, скандаліў з суседзямі, не 
працаваў, парушаў грамадскі парадак. За ім трывала 
замацавалася рэпутацыя буяна, і на працу браць яго 
ніхто, мякка кажучы, не гарэў жаданнем. А малады 
мужчына і не імкнуўся. Падзарабляў «халтурамі» калі-
нікалі, бо спецыяльнасць вось меў хадавую (маляра-
тынкоўшчыка). Некалькі разоў на працягу 2010 г. N. 
прыцягваўся да адміністрацыйнай адказнасці, у тым 
ліку да выплаты штрафаў, якія не плаціў. У сакавіку 
мінулага года яго накіравалі ў лячэбна-працоўны 

прафілакторый, а затым прызначылі ў стаўленні да 
яго прэвентыўны нагляд – часовыя прымусовыя меры 
кантролю. Але выконваць абмежаванні і сядзець у 
хаце па начах N.  відавочна не падабалася. Аднак жа з 
такімі яго паводзінамі не пагадзіўся закон.

У стаўленні да N.  была ўзбуджана чарговая 
крымінальная справа, якая 7 верасня разглядалася на 
адкрытым паказальным паседжанні суда Віцебскага 
раёна. 

За неаднаразовыя парушэнні патрабаванняў 
прэвентыўнага нагляду (арт. 421 Крымінальнага ко-
дэкса РБ) N.  асуджаны да 4 месяцаў пазбаўлення волі 
і прымусовага лячэнню ад алкагалізму.

Паказальны суд як папярэджанне злосным 
парушальнікам парадку адбыўся ў рамках адмыс-

ловага комплекснага мерапрыемства «Нагляд», 
якое з 5 па 12 верасня праходзіць на тэрыторыі 
Віцебскага раёна. Падчас акцыі будзе ўзмоцнены 
кантроль за паводзінамі асобаў, якія знаходзяц-
ца на ўліку ў крымінальна-выканаўчай інспекцыі. 
Прэвентыўны нагляд 7 верасня быў усталяваны ў 
стаўленні яшчэ да двух чалавек: 41-ага жыхара в. 
Навасёлкі, які ўладкаваўшыся пасля вызвалення 
на працу на Віцебскую птушкафабрыку, не захацеў 
выкарыстоўваць шанцы наладзіць звычайнае жыц-
цё; а таксама 44-ага жыхара в. Ноўка, дзевяць разоў 
асуджага за крадзяжы, які вызваліўшыся ў чарговы 
раз, здзяйсняў адміністрацыйныя правапарушэнні. 
За імі замацаваны прэвентыўны нагляд тэрмінам на 
адзін год.
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ДЗЯРЖАЎНЫЯ І НАБЛІЖАНЫЯ ДА ЎЛАДАЎ СМІ РОБЯЦЬ УСЁ МАГЧЫМАЕ, КАБ ГЭТАЕ НЯВЕР’Е ТОЛЬКІ 
ЎМАЦОЎВАЛАСЯ. НАВЕШВАННЕ ЯРЛЫКОЎ, НЕДАГАВОРКІ, МАНІПУЛЯЦЫЯ ФАКТАМІ, А ТО І НЕПРЫХА-
ВАНАЯ ХЛУСНЯ — АФІЦЫЙНАЯ ПРЭСА, НАБЛІЖАНЫЯ ДА ЎЛАДАЎ ІНФАРМАГЕНЦТВЫ І ШТАТНЫЯ ПРА-
ПАГАНДЫСТЫ РОБЯЦЬ УСЁ МАГЧЫМАЕ, КАБ ПАСЕЯЦЬ НЕДАВЕР ДА АФІЦЫЙНАЙ ЖА ВЕРСІІ ПРЫЧЫН 
ТРАГЕДЫІ Ў МІНСКІМ МЕТРО. ПРЫКЛАДАЎ ШМАТ, ТАМУ СПЫНЮСЯ НА САМЫХ СВЕЖЫХ.

ЧАМУ Я НЕ ВЕРУ 
Ў АФІЦЫЙНУЮ ВЕРСІЮ ПАДЗЕЙ 11 КРАСАВІКА

У Вашынгтоне адбылася прэзэнтацыя дакла-
ду “Democratic Change in Belarus: A Framework 
for Action” (“Дэмакратычныя зьмены ў Беларусі: 
Рамкавая праграма дзеяньня”).

Гэты дакумэнт супольна падрыхтавалі экс-
пэрты Цэнтру аналізу эўрапейскай палітыкі і 
арганізацыі Freedom House. Даклад зьмяшчае 
рэкамэндацыі як заходнім палітыкам, так і бела-
рускай апазыцыі і грамадзянскай супольнасьці, 
што рабіць і як рабіць дзеля дэмакратычных 
пераменаў у Беларусі.

Аўтары дакладу зыходзяць з таго, што пазыцыі 
Аляксандра Лукашэнкі на сёньняшні дзень най-
слабейшыя і найбольш уразьлівыя, чым калі 
раней. Аналітыкі і экспэрты падкрэсьліваюць 
важнасьць скаардынаваных дзеяньняў Злучаных 
Штатаў і Эўрапейскага Зьвязу для рыхтаваньня 
беларускай будучыні без Лукашэнкі.

Даклад “Дэмакратычныя зьмены ў Беларусі” 
адыходзіць ад многіх ранейшых праграм, якія 
разглядалі палітыку Захаду ў адносінах да Беларусі 
ў прывязцы да расейскага фактару. “Заверша-
ныя няўдачаю захады Эўразьвязу напярэдадні 
мінулых выбараў у Беларусі даводзяць, што Лука-
шэнка ня здатны весьці сваю краіну ў Эўропу, 
– заявіў віцэ-прэзыдэнт Атлянтычнай рады Дэй-
ман Уілсан. – Ён ня будзе тым лідэрам, зь якім 
Злучаныя Штаты і Эўропа могуць працаваць для 
рэалізацыі рэформаў у Беларусі. Гэта безнадзей-
на. І, па-другое, даклад умацоўвае ў перакананьні, 
што нам сапраўды патрэбна палітыка ў адносінах 
да Беларусі, не такая палітыка, якая зьяўляецца 
адно нечым залежным ад нашай палітыкі ў 
адносінах з Расеяй. Я спадзяюся, што Вашынгтон 
і Брусэль ня трапяць у пастку – ня вырашаць не 
чыніць ціску на Менск, баючыся, што такі ціск 
будзе выштурхоўваць Беларусь у маскоўскія рукі”.

Рэгіянальны погляд на беларускую сытуацыю 
падаў у часе пятнічнай прэзэнтацыі дакладу 
намесьнік міністра замежных справаў Поль-
шчы Кшыштаф Станоўскі. Паводле яго словаў, 
у выпадку Беларусі як дыктатуры, што мяжуе 
з НАТО і краінамі Эўразьвязу, эўрапейская за-
ангажаванасьць матывуецца каштоўнасьцямі і 
аспэктам агульнай бясьпекі: “Першая прычы-
на – каштоўнасьці. Каштоўнасьці, якія мы ад-
стойваем, каштоўнасьці, якія так важныя для 
ЗША і для Эўропы і асабліва для такіх краінаў, 
як Польшча. Яшчэ адна прычына, – на працягу 
дзесяцігодзьдзяў мы лічылі, што нашая бясьпе-
ка зьвязаная з танкамі, з салдатамі ў амуніцыі, з 
ракетамі. Пазьней мы пачалі разумець, што бясь-
пека зьвязаная таксама з эканомікаю, асабліва ле-
тась мы пачалі лепш разумець, што нашая бясьпе-
ка наўпрост зьвязаная з тым, як кіруюцца краіны, 
з магчымасьцю людзей вырашаць свой лёс”.

Паводле Станоўскага, Польшча як краіна, што 
старшынюе цяпер у Эўразьвязе, чакае ад Беларусі 
“вызваленьня і рэабілітацыі ўсіх апазыцыйнікаў, 
пачатку перамоваў паміж афіцыйнымі асобамі 
і лідэрамі апазыцыі, а затым правядзеньня 
выбараў”:“І толькі пасьля сумленных выбараў 
можа быць выпісваньне чэкаў, ніякіх чэкаў 
да выбараў. Ніякіх перамоваў – да амністыі 
і рэабілітацыі. Гэта павінны быць асноўныя 
правілы”.

Заклік ніякім спосабам не падтрымліваць Лука-
шэнкавага рэжыму фінансава знайшоў падтрым-
ку ўва ўсіх выступоўцаў у часе прэзэнтацыі да-
кладу. Аўтары дакумэнту лічаць, што ні пры якіх 
абставінах МВФ не павінен даваць беларускім 
уладам новых крэдытаў. Прамоўцы ў Вашынгтоне 
таксама гаварылі пра неабходнасьць перашкодзіць 
Лукашэнку ў продажы актываў буйных беларускіх 
прадпрыемстваў для здабыцьця грошай на пад-
трыманьне жыцьцядзейнасьці рэжыму.

Падчас прэзэнтацыі гучалі пытаньні аб тым, 
што як прымусіць “апошняга дыктатара Эўропы” 
пакінуць сваю пасаду. Аўтарамі стратэгіі сыходу 
Лукашэнкі маюць быць самі беларусы, адзначыў у 
сваім выступе прэзыдэнт няўрадавай арганізацыі 
Freedom House Дэйвід Крэймэр:

“Канчатковая роля тут належыць народу 
Беларусі, але ёсьць і тая роля, якую мае адыграць 
Захад, і цяпер, я думаю, ёсьць унікальная маг-
чымасьць. Я маю на ўвазе, што Беларусь ніколі 
дасюль не сутыкалася з такім эканамічным 
крызісам, а гэта значыць, што Лукашэнка больш 
уразьлівы сёньня, чым калі раней. Я думаю, гэта 
відаць зь яго дзеяньняў і паводзінаў. Думаю, 
надышоў час працягваць чыніць ціск, не зьмяк-
чаць пазыцыі, бо пры далейшым ціску людзі 
ўнутры рэжыму могуць вырашыць: “Даволі, нель-
га далей ісьці гэтай дарогаю”. І я думаю, найбольш 
праўдападобны сцэнар, калі людзі ўнутры рэжы-
му скажуць, што такі шлях непрымальны, што ён 
ня можа доўжыцца, што нам патрэбныя пераме-
ны. Няпростым, але відавочным рашэньнем, 
каб паслабіць ціск, будзе для Лукашэнкі сыход. 
Куды ён сыдзе? Гэта яго праблема”. 

ГОСУДАРСТВО ЗАСТАВИТ БИЗНЕС ВЫВЕРНУТЬ КАРМАНЫ

НІЯКІХ ПЕРАМОВАЎ 
– ДА АМНІСТЫІ І 
РЭАБІЛІТАЦЫІ

 «Мы жылі ў мірнай, спакойнай, 
радаснай краіне»

На пяты дзень суда па справе тэрактаў 
дзяржаўнае агенцтва БелТА змясціла каментар 
пад загалоўкам «Яны ўзарвалі наша быццё». 
Артыкул вельмі характэрны, бо тут ёсць усё 
з вышэйпералічанага — ад маніпуляцый да 
ярлыкоў. Аўтар Максім Гілевіч пачынае з таго, 
што наўпрост называе абвінавачаных Кавалё-
ва і Канавалава тэрарыстамі. Хоць права такое 
мае толькі суд. І не дай бог «Нашай Ніве» такое 
напісаць -- нас бы зараз жа чакала папярэд-
жанне і штраф.

«Мы жылі ў мірнай, спакойнай, радас-
най краіне. Выбух у Віцебску здаваўся нам 
дзіцячым свавольствам. Выбух у Мінску на 
Дзень незалежнасці — хуліганствам, хай і за-
надта жорсткім. Выбух у метро паставіў кроп-
ку», — працягвае аўтар. Спецыфічнае, прызна-
юся, ўяўленне ў спадара Гілевіча пра спакой і 
радасць, калі паўсотні параненых у Віцебску 
і гэтулькі ж ў Мінску падаюцца яму ўсяго 
толькі свавольствам і хуліганствам. Што тут 
казаць пра такую «дробязь», як арышт сотняў 
дэманстрантаў і пасадка ў турму кандыдатаў 

у прэзідэнты ў дзень выбараў. Хіба што гэта 
ўжо стала нормай для «спакойнай і радаснай 
краіны».

Дробяззю для аўтара аказалася і злёгку 
зманіць пра ўвядзенне надзвычайных мераў 
бяспекі на масавых мерапрыемстваў. Ён сцвяр-
джае, што «краіна стала другой, падазронай» 
пасля 11 красавіка. Нагадаем жа яму, што 
турнікеты і металашукальнікі з’явіліся ў 2008 
годзе, пасля «хуліганства» каля стэлы на пра-
спекце Пераможцаў.

Далей Максім Гілевіч параўноўвае вынікі 
расследавання ўзарваных у 1999 годзе жылых 
дамоў у Маскве і поспехі беларускіх следчых у 
справе 11 красавіка. Ён цытуе жанчыну, што 
жыве ў адбудаваным на месцы маскоўскай 
трагедыі доме. Яна кажа, што жыве з пачуццём 
невядомасці, не ведаючы, дзе рване ў наступ-
ны раз. Аўтар з гонарам кажа, што «ў Мінску 
спрацавалі інакш». Што паміж выбухам і пер-
шым днём суда «ўсяго пяць месяцаў». Я адзін 
чагосьці не разумею? А як жа афіцыйная версія 
пра тое, што абвінавачаныя ўжо больш за дзе-
сяць гадоў адточвалі сваё чорнае майстэрства?

«У 2006-м галасаваў за Мілінкевіча»
Услед за БелТА адзначылася інфармагенцтва 

«Інтэрфакс». Гэта з ягонай падачы пайшла гу-
ляць на стужках навінаў інфармацыя пра тое, 
за каго ў 2006 годзе галасаваў абвінавачаны 
Канавалаў. Тут і пытанне да следчых, на-
вошта пра гэта пыталі ў часе допыту. Але 
яшчэ больш незразумела, навошта было 
публікаваць менавіта гэты эпізод з пратакола 
допыту, калі цудоўна вядома, што датычнасці 
ні Мілінкевіча, ні кагосьці з яго атачэн-
ня, ні ўвогуле апазіцыі да трагедыі ў метро 
няма? Чаму не надрукаваць, што Канавалаў 
быў у БРСМе? На мінулым тыдні журналіст 
дзяржаўнага тэлекананала ўжо абвінаваціў 
апазіцыйных актывістаў у спачуванні да 
тэрарыстаў. Складваецца ўражанне, што 
хтосьці не спыняе спробаў выкарыстаць тэ-
ракт для дыскрэдытацыі апанентаў. Ці можа 
адцягнуць увагу і падазрэнні ад сябе? У любым 
выпадку, усё гэта падазрона.

Сямён Печанко.

УКРЕПЛЕНИЕ БЕЛОРУССКОГО 
РУБЛЯ - «СОБАЧЬЯ ЧУШЬ»

ВАЛЮТНЫ КРЫЗІС

СУДОВЫ ПРАЦЭС СУСВЕТ ПРА БЕЛАРУСЬ

НАША ЎЛАДА

Наше государство никогда, даже 
в лучшие годы, не стеснялось до-
ить бизнес, выманивая деньги на 
нужды страны. Теперь же, в пери-
од кризиса, власть всерьез берет-
ся за «раскулачивание». «Бизнес, 
предприятия и физические лица, 
успешно работающие, должны 
понимать, что сейчас государству 
надо подставить плечо. Мы имеем 
беспрецедентный рост цен», — за-
явил президент. Все доходы, свя-
занные с ростом цен, необходимо 
направить на меры социальной 
защиты населения: «Это касается 
как бюджета, так и коммерческих 
организаций. Там, где образуют-
ся сверхдоходы, эти сверхдоходы 
должны быть изъяты». 

Но на самом ли деле белорус-
ский бизнес жирует, пока народ и 
власти переживают тяжелые вре-
мена? 

«Бизнес делится с государством 
через уплату налогов. В Беларуси 
самая высокая налоговая нагрузка 
среди стран — партнеров Тамо-
женного союза России, Казахста-
на. Так что еще нужно государству 
от бизнеса?», — недоумевает пред-
седатель правления Союза пред-
принимателей и нанимателей име-
ни М.Кунявского Георгий Бадей. 

Ряд бизнесменов, по мнению 
главы Клуба финансовых директо-
ров Андрея Карпунина, действи-

тельно могли получить сверхдохо-
ды в период нынешнего кризиса, 
— например, от экспорта белорус-
ских продуктов питания. «С точки 
зрения контролеров большинство 
импортеров в период апреля-мая 
также получило сверхдоходы. Они 
в марте привезли товар, в себе-
стоимость которого был заложен 
курс 3 тысячи рублей за доллар. 
Но впоследствии при реализации 
этого товара они провели перео-
ценку, заложив курс 6 тысяч, и по-
лучилось, что у них 100% наценка 
и 100% рентабельности. Конечно, 
многие субъекты хозяйствования, 
может быть, заработали на раз-
нице цен больше, чем могли бы 
при стабильной экономической 
ситуации. Но это был кратко-
срочный всплеск. Никто не гово-
рит о сверхдоходах предприятий 
в долгосрочном периоде. В конце 
концов, высокий размер прибыли, 
полученный в течение несколь-
ких месяцев, может, лишь покрыл 
убытки прошлого года, только и 
всего», — отмечает председатель 
Клуба финансовых директоров. 

Глава Белорусской научно-про-
мышленной ассоциации Алек-
сандр Швец считает, что кон-
тролирующие органы для начала 
должны внимательно проанали-
зировать финансовые результаты 
предприятий по отраслевому при-

знаку: «Если экспортеры суще-
ственно увеличили цены на вну-
треннем рынке, не соблюдали 
адекватность, то это должно быть 
проанализировано. Причем такие 
проверки надо провести в тех от-
раслях, где были наибольшие ри-
ски для субъектов хозяйствова-
ния. Не должно быть тотального 
контроля бизнеса всех форм соб-
ственности». 

По его мнению, «те государ-
ственные экспортеры, которые 
получили излишнюю выручку 
за счет роста цен, должны само-
стоятельно принять решение о 
каких-то добровольных взносах. 
Но принуждать частный бизнес 
делать отчисления — это не впол-
не законно». 

Карпунин убежден, что «в 
принципе неправильно бить не-
государственные предприятия в 
период, когда многие из них по-
теряли оборотный капитал, когда 
почти нет возможности для пере-
оснащения путем закупки техно-
логического оборудования, когда 
ставки по кредитам выросли до 
50% годовых». 

Но в сложившейся ситуации 
было бы большой наивностью по-
лагать, что в ходе выполнения по-
ставленной президентом задачи 
контролеры будут обращать вни-
мание на финансовые проблемы 

частных предприятий. Ведь даже 
в лучшие для экономики времена 
они не стеснялись назначать такие 
штрафы, которые иногда влекли 
за собой закрытие бизнеса. 

Несмотря на большой нако-
пленный «карательный» опыт, 
контролеры не станут придумы-
вать ничего оригинального, счи-
тают эксперты. В предыдущие 
годы КГК и налоговики так под-
наторели, что финансовая эф-
фективность проверок перестала 
зависеть от их количества. Так, 
по информации Комитета госкон-
троля, количество проведенных 
проверок в первой половине 2011 
года уменьшилось по сравнению с 
соответствующим периодом 2010 
года на 12,1%. Однако взыскано в 
бюджет денежных средств на 2,9% 
больше — 242,6 миллиарда ру-
блей. Сумма примененных адми-
нистративных штрафов достигла 
98,2 миллиарда. 

Именно через систему штрафов 
в период грядущей проверочной 
кампании контролеры и станут 
прежде всего заставлять бизнес 
делиться с государством, причем 
придираться будут к любым мело-
чам, даже к неумышленному нару-
шению правил документооборота 
или бухгалтерского учета. 

Андрей КОЖЕМЯКИН.

БЕЛОРУССКИЙ БИЗНЕС ПРЕБЫВАЕТ В ЛЕГКОМ ШОКЕ. АЛЕКСАНДР ЛУКАШЕНКО КАК МИНИМУМ ДО КОНЦА ГОДА 
ОТМЕНИЛ МОРАТОРИЙ НА ПРОВЕРКИ, ОБЪЯВИВ КАМПАНИЮ ПО ИЗЪЯТИЮ ДЕНЕГ В ПОЛЬЗУ ГОСУДАРСТВА. ТЕ-
ПЕРЬ СУБЪЕКТЫ ХОЗЯЙСТВОВАНИЯ ЖДУТ НАСТУПЛЕНИЯ АРМИИ КОНТРОЛЕРОВ И ВЗЫСКИВАНИЯ ШТРАФОВ, 
ДОПОЛНИТЕЛЬНЫХ НАЛОГОВ ИЛИ ПРИНУДИТЕЛЬНЫХ РАЗОВЫХ ОТЧИСЛЕНИЙ.  

Напомним, что в результате 
торгов на допсессиях Белорусской 
валютно-фондовой биржи рыноч-
ный курс белорусского рубля по 
отношению к доллару и евро по-
немногу приближается к офици-
альному.

В чем секрет реанимации 
белорусской валюты? Экс-
руководитель Белорусской фон-

довой биржи Валерий Круговой 
убежден, что в административном 
влиянии. «То, что им говорят, то 
они и выставляют, понимаете? 
Все это ручное управление. Объ-
емы сделок на этих дополнитель-
ных сессиях торгов - мизерные. И 
уже это косвенно демонстрирует 
то, что имеет место администра-
тивное регулирование. Заявляют: 

белорусский рубль укрепляется, 
доллар падает. Ну не смешите вы 
людей! Во всем мире доллар рас-
тет, идет вторая волна кризиса. 
Доллар укрепляется повсемест-
но, а в одной маленькой Беларуси 
он, извините, ослабевает. Ну что 
сказать? Не нужно быть экспер-
том, чтобы сделать вывод, что все 
это - чушь собачья. Это чисто ад-

министративное регулирование. 
Только в отличие от других стран, 
где административное регулиро-
вание идет через принятие зако-
нов, через распоряжения, здесь 
по-прежнему действует телефон-
ное право. То же самое телефон-
ное право, только в экономике», - 
сказал эксперт в интервью «Радыё 
Свабода».

ЭКС-РУКОВОДИТЕЛЬ БЕЛОРУССКОЙ ФОНДОВОЙ БИРЖИ ВАЛЕРИЙ КРУГОВОЙ УБЕЖДЕН, ЧТО В СЕКРЕТ УКРЕПЛЕ-
НИЯ БЕЛОРУССКОГО РУБЛЯ В АДМИНИСТРАТИВНОМ ВЛИЯНИИ. БЕЛОРУССКИЙ РУБЛЬ УКРЕПЛЯЮТ ВРУЧНУЮ - С ПО-
МОЩЬЮ ТЕЛЕФОННОГО ПРАВА.
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МВФ ПРАДКАЗВАЕ КРАІНЕ ЦЯЖКІ ПЕРЫЯД ВЫПЛАТЫ ПА ЗНЕШНІХ АБАВЯЗКАХ. УЗРОВЕНЬ 
ЗНЕШНЯГА ДОЎГУ БЕЛАРУСІ ЗАСТАЕЦЦА КАНТРАЛЯВАНЫМ, АЛЕ ЗДОЛЬНАСЦЬ КРАІНЫ 
АБСЛУГОЎВАЦЬ ЗНЕШНІЯ АБАВЯЗАЦЕЛЬСТВЫ БУДЗЕ ЗАЛЕЖАЦЬ АД ДЗЕЙСНАСЦІ МЕР 
ЭКАНАМІЧНАЙ ПАЛІТЫКІ.

«БЕЛАРУСЫ МУСЯЦЬ ВЫЙСЦІ СУПРАЦЬ 
ДЫКТАТАРА АДЗІН РАЗ»

ЦІ НАДАРВУЦЬ БЕЛАРУСЬ 
ЗНЕШНІЯ ПАЗЫКІ?

Патрэбнасць краіны ў знешнім фінансаванні, па 
ацэнцы МВФ, будзе складаць 15,3 млрд. даляраў у 
2011 годзе, 13,4 млрд - у 2012 годзе, 14,1 млрд - у 
2013 годзе. Пры гэтым эксперты фонду звярта-
юць увагу на значны кароткатэрміновы доўг, што 
падвяргае Беларусь рызыцы, звязанаму з пралан-
гацыяй доўгу. На пагашэнне гэтага доўгу Беларусі 
ў гэтым годзе спатрэбіцца 5300000000 даляраў, у 
2012 - 4,9 млрд, а затым у перыяд з 2013 па 2016 - па 
4,8 млрд.

Згодна з базісным сцэнарам, агульны аб’ём 
знешняга доўгу будзе працягваць расці ў 
сярэднетэрміновай перспектыве. Таму, лічаць у 
МВФ, неабходна рашучая комплексная прагра-
ма рэформаў, каб узмацніць здольнасць Беларусі 
абслугоўваць свае абавязацельствы.

Паводле ацэнкі фонду, патэнцыял пагашэн-
ня запазычанасці Беларусі будзе заставацца да-
статковым, хоць буйное павелічэнне знешняй 
запазычанасці паказвае на наяўнасць істотных 
рызык.

Пагашэнне Беларуссю крэдытаў МВФ дасягне 
піка ў 2013 годзе (1,7 млрд даляраў), акрамя таго, 
існуюць значныя патрэбнасці ў абслугоўванні 
запазычанасці перад іншымі крэдыторамі. Буйны 
дэфіцыт фінансавання ў базіснай сцэнары павінен 
быць папоўнены альбо знешнімі пазыкамі, аль-
бо продажам актываў. З іншага боку, у рамках 
прапанаванага пакета мер суадносіны знешня-
га доўгу да ВУП перавысіць 70% ВУП у бягучым 
годзе, але ў сярэднетэрміновай перспектыве яго 
траекторыя будзе змяншальнай (55% ВУП у 2016 
годзе). Дэфіцыт фінансавання, прагназуемы ў сцэ-
нары карэкціроўкі на 2012-2014 гады, можа быць 
папоўнены спалучэннем продажу актываў і двух-
баковай і шматбаковай фінансавай падтрымкі, па-
тэнцыйна з удзелам МВФ.

Найбольш сур’ёзны рызыка для патэнцы-
ялу пагашэння запазычанасці Беларусі ва 
ўнутрыэканамічным сектары вынікае з магчымасці 
пачатку спіралі гіперінфляцыі ў выпадку спробаў 
паменшыць наступствы крызісу шляхам пасла-
блення палітыкі. Гэтыя рызыкі можна абмежаваць 
толькі пры рэалізацыі афіцыйнымі органамі паке-
та рашучых мер стабілізацыі.

Паводле ацэнак МВФ, банкаўскі сектар 
Беларусі таксама можа сутыкнуцца з сістэмным 
крызісам, калі будзе захоўвацца нявызначанасць у 
эканоміцы. І хоць ўзроўні канфіскацыі укладаў па-
куль застаюцца кантралюемымі, іх далейшае ска-

рачэнне можа выклікаць цяжкасці ў фінансаванні, 
асабліва ў дзяржбанках, што звязана з рызыкай 
нестабільнасці ў банкаўскім сектары, які таксама 
схільны значнаму рызыцы пралангацыі знешняга 
доўгу. Па дадзеных МВФ, кароткатэрміновы доўг 
складае больш за палову знешніх абавязацельстваў 
банкаўскай сістэмы, зніжэнне схільнасці за-
межных крэдытораў да рэфінансаванню 
кароткатэрміновага доўгу прывядзе да зніжэння 
валютнай ліквіднасці ў беларускіх банках.

Крэдытныя рызыка, па ацэнцы экспертаў, звя-
зана з узнікненнем цяжкасцяў ў пазычальнікаў 
з пагашэннем крэдытаў у замежнай валюце, 
паколькі валюта для іх недаступная. Гэты рызыка 
ў цэлым абмежаваны, паколькі крэдыты ў замеж-
най валюце складаюць толькі 22% усіх крэдытаў, 
але з’яўляецца некалькі павышаным ў некаторых 
замежных банках. Сукупная чыстая адкрытая 
пазіцыя банкаў у замежнай валюце была зачыне-
ная, але патрабаванні банкаў да НБРБ перавыша-
юць валавыя валютныя рэзервы.

«Комплексны пакет мер карэкціроўкі дасць 
магчымасць зменшыць многія з гэтых рызык і 
стабілізаваць банкаўскі сектар, але можа так-
сама ўзмацніць нагрузку на бюджэт і рызыкі 
павелічэння Неабслугоўваны крэдытаў. 
Рэалізацыя надзейнага пакета мер карэкціроўкі 
адновіць давер крэдытораў і дапаможа пазбегнуць 
рызыкі пралангацыі. Павышэнне ў рамках пакета 
мер працэнтных ставак па актывах ў рублях можа 
павысіць прывабнасць дэпазітаў у рублях для 
насельніцтва і дапамагчы спыніць іх скарачэнне «, 
- адзначаюць у МВФ, прызнаючы, што рэалізацыя 
пакета мер будзе таксама звязана з пэўнымі 
выдаткамі.

Па-першае, магчыма павелічэнне бюджэтных 
выдаткаў, так як ўзрасце кампенсацыя працэнтаў 
па крэдытах у рамках дзяржпраграм. Таксама існуе 
рызыка павелічэння  неабслугоўваных крэдытаў 
пры працяглым павышэнні працэнтных ставак. 
Гэта павелічэнне можа быць істотным, улічваючы 
буйную долю крэдытаў з якая плавае працэнт-
най стаўкай у агульнай суме несубсидируемых 
крэдытаў насельніцтва. Уніфікацыя абменнага 
курсу і пераход на плаваючы рэжым могуць такса-
ма выклікаць дадатковае выняцце дэпазітаў у ру-
блях для куплі зноў даступнай замежнай валюты, 
што паказвае на неабходнасць у жорсткай грашо-
ва-крэдытнай палітыцы для аднаўлення даверу да 
рубля, лічаць эксперты фонду.

«Па г н а ц ь 
д ы к т а т а -
ра можна. 

Але толькі тады, калі ўвесь 
народ аб’яднаецца. Тады 
трэба выйсці, але толькі 
адзін раз. І гэты адзін раз 
павінен стаць канцом гэта-
га чалавека, які здзекуецца 
з Беларусі, які давёў яе да 
такога стану», — заявіў Зя-
нон Пазняк у інтэрв’ю тэле-
каналу «Белсат».

Палітык называе са-
маю важнаю падзеяй у 
сваім жыцці абвешчан-
не незалежнасці Беларусі 
25 жніўня 1991 г. У гэты 

дзень Вярхоўны Са-
вет надаў Дэкларацыі аб 
суверэнітэце статус кан-
стытуцыйнага акту. «Гэта 
было нешта неверагоднае, 
калі пасля Савецкага Са-
юзу, пасля камуністаў мы 
выйшлі на свежае паве-
тра незалежнай дзяржавы. 
Гэта не перадаць словамі», 
— падзяліўся ўспамінамі 
старшыня Кансерватыўна-
хрысціянскай парты БНФ.

«Ёсць такое меркаванне: 
незалежнасць здабылі, а 
шчасця — не. Бо рэжым, які 
існуе ўжо 17 гадоў, нішчыць 
беларускую нацыю, здзеку-

ецца над людзьмі, хлусіць, 
— гаворыць Зянон Паз-
няк. — Я павінны сказаць 
наступнае: шчасце ў на-
шых руках. Калі б мы не 
мелі незалежнасці, калі б 
мы не мелі нашага дому — 
Беларусі, то мы былі б нікім, 
у нас не было б перспекты-
вы, мы былі б «бамжамі». 
Зянон Пазняк таксама 
павіншаваў усіх гледачоў 
«Белсату» з 20-мі ўгодкамі 
Незалежнасці Беларусі. 

Belsat.eu

ПЛАЦІЦЬ ДАЎГІ
ДЭМАКРАТЫЧНЫ РУХ

43-ці багацей свету расіянін Міхаіл Фрыдман 
падаў у суд, каб датэрмінова забраць крэдыт, вы-
дадзены «Брэстэнерга». А адна з кампаній 336-га 
ў спісе Forbes ўкраінца Віктара Пінчука спрабуе 
выбіць даўгі з Беларускай чыгункі.

Расейскі «Альфа-банк», адным з 
саўладальнікаў якога з’яўляецца Міхаіл Фрыд-
ман, датэрмінова запатрабаваў ад РУП «Брэстэ-
нерга» усю суму свайго крэдыту ў 30 млн даляраў, 
падаўшы дзве позвы у Арбітражны суд Масквы.

У верасні таксама былі пададзеныя дзве 
буйныя позвы да беларускіх прадпрыемстваў з 
Украіны. Адказчыкам па іх рыхтуецца выступіць 
Гомельскі вагонарамонтны завод, які ўваходзіць 
у склад Беларускай чыгункі. Адзін з позваў на 1 
млрд рас. рублёў прад’явіла да заводу кампанія 
«Інтэрпайп Украіна».

Нагадаем, што яшчэ ў жніўні «Альфа-
банк», незадаволены тым, што «Брэстэнерга» 
пратэрмінаваў два плацяжы па вылучаным 
ў маі 2010 года крэдыту (яго ліміт склаў каля 
32 млн даляраў), падаў у Арбітражны суд Ма-
сквы дзве позвы аб спагнанні пратэрмінаванай 
запазычанасці . Адпаведна - на 210 тыс. і 220 
тыс. даляраў. Тады ж, з-за таго, што перамовы аб 
рэструктурызацыі доўгу ні да чаго не прывялі, 
банк заявіў, што мае намер у бліжэйшы час за-
патрабаваць датэрміновага пагашэння за ўвесь 
крэдыт. Па першапачатковых умоў крэдытнага 
пагаднення тэрмін пагашэння павінен быў на-
ступаць у 2015 годзе.

У выніку «Альфа-банк» так і паступіў - 
запатрабаваў датэрмінова аддаць грошы. У кар-
татэцы спраў Арбітражнага суда Масквы ў гэты 
момант знаходзяцца зве позвы банка аб спагнанні 
запазычанасці. Позвы былі зарэгістраваныя 15 

верасня, пакуль дата іх разгляду не прызначаная. 
У «Альфа-банку» удакладнілі агенцтву ПРАЙМ-
ТАСС, што гаворка ідзе прыблізна аб 30 млн да-
лярах. Судовыя паседжанні па двух папярэдніх 
позвах пачнуцца ў кастрычніку 2011 года.

У цэлым у першых чыслах верасня адбыло-
ся прыкметнае павелічэнне колькасці позваў ад 
нерэзідэнтаў да беларускіх прадпрыемстваў і ў 
беларускія гаспадарчыя суды. У жніўні, да пры-
кладу, як падлічыў «Штодзённік», знаходзілася ў 
справаводстве судоў першай інстанцыі 20 такіх 
позваў. Да 19 верасня іх колькасць узрасла яшчэ 
на 13 новых спраў.

Прэтэнзіі да беларускіх суб’ектам гаспа-
дарання маюць кампаніі з Расіі, Украіны, 
Кіпра, Турцыі, Малдовы, Латвіі, ЗША, Беліза 
і Швейцарыі. Сярод найбуйнейшых іскавых 
патрабаванняў - дзве позвы да Гомельскага ва-
гонарамонтнага заводу ім. М. І. Калініна. Адзін 
з іскаў на суму амаль 3 млн даляраў у верасні ў 
Гаспадарчы суд Гомельскай вобласці накіраваў 
Крукоўскі вагонабудаўнічы завод. Другі на суму 
1100000000 расійскіх рублёў, адна са струк-
тур ўкраінскага мільярдэра Віктара Пінчука - 
«Інтэрпайп Украіна».

Цікава, што яшчэ ў ліпені бягучага года было 
абвешчана аб прыватызацыі Гомельскага ваго-
нарамонтнага завода і стварэнні на яго базе СП 
з удзелам таго ж Крукаўскага вагонабудаўнічага 
завода. Адпаведны ўказ падпісаў Аляксандр 
Лукашэнка. У дакуменце пазначаны і тэрміны, 
да якіх павінна быць створана ЗАТ «Гомельскі 
вагонабудаўнічы завод» (да 1 снежня 2011 года), 
а таксама ўмовы. Па іх беларускаму боку будзе 
належаць 85% акцый, а ўкраінцам, якія пададуць 
«жывыя» 1460000 даляраў, 15% акцый.

РАСІЙСКІЯ І ЎКРАІНСКІЯ БІЗНЕСМЕНЫ 
РУШЫЛІ Ў БЕЛАРУСЬ ЗА ДАЎГАМІ

МІЛІНКЕВІЧ РЭКАМЕНДУЕ “ПЛАН 
МАРШАЛА” І ДЫСКУСІЮ Ў ГРАМАДСТВЕ

 Для Беларусі патрэбны 
новы «план Маршала»
- Нядаўна я размаўляў з прэм’ер-

міністрам Польшчы Дональдам Тускам 
аб тым, што для еўрапейска-беларускіх 
адносін патрэбна больш эфектыўная 
сістэма падтрымкі апазіцыі, абаро-
ны правоў чалавека, незалежных ме-
дыя і гэтак далей. Казалі аб стварэнні 
Еўрапейскага фонда падтрымкі 
дэмакратыі. Еўрапейцы хочуць 
падтрымліваць у нас дэмакратыю, але ім 
гэта цяжка зрабіць з прычыны існуючых 
законаў, якія пераследуюць падобную 
падтрымку.

 Гаворка ішла таксама пра яшчэ больш 
важным - аб тым, што, мяркуючы па 
развіцці падзей у нашай краіне, пераме-
ны, хутчэй за ўсё, наступяць не сёння, а 
можа быць, заўтра і ў выніку сур’ёзнага 
эканамічнага крызісу. Гэта вельмі дрэн-
на. Крызіс не патрэбен нікому: ні наро-
ду, ні ўладзе, ні апазіцыі. Крызіс можа 
знішчыць эканоміку. І нельга лічыць, што 
нам трэба дабірацца да ўлады па прын-
цыпе «чым горш, тым лепш». 

Існуе меркаванне: вось замежныя 
дзяржавы ўтрымліваюць апазіцыю, зна-
чыць, яны чыесьці агенты. Але сёння 
ўлада дзейнічае непаслядоўна, касме-
тычна. І калі мы будзем рабіць пераме-
ны, сур’ёзныя рэформы, то патрэбна 
сур’ёзная падтрымка: рэформы патра-
буюць вялікіх грошай, стабілізацыйных 
фондаў. Таму на Захадзе мы вядзем 
размову аб так званым «плане Марша-
ла» (план па аднаўленні Еўропы пасля 
разбурэнняў Другой сусветнай вай-
ны, прапанаваны амерыканцамі - заўв. 
Аўтара) для Беларусі.

 Для рэформаў наш галоўны пар-
тнёр пры любой уладзе тут - гэта 
Еўрапейскі саюз, таму што нам патрэбна 
мадэрнізацыя эканомікі. Бо нават Расія, 
якой таксама патрабуецца мадэрнізацыя, 
імкнецца інтэгравацца ў гэтых пытаннях 
з Еўропай. Для сяброўства з Еўропай трэ-
ба выпусціць усіх палітвязняў і перастаць 
людзей пераследваць за іншадумства. 
Ніякія паўмеры не пройдуць.

 - Дрэнна, што з постсацыялістычных 

краін мы прыйдзем да рэфармавання 
апошнімі. Добра, што мы можам ўлічваць 
існуючы вопыт іншых. Добры вопыт у 
славакаў, класны досвед у эстонцаў: яны 
пры насельніцтве меншым, чым у Брэсц-
кай вобласці, правялі суперрэформы і 
цяпер устойлівыя. Ёсць у каго павучыц-
ца. І было б выдатна, каб улада пачала 
гэта рабіць. Калі не пачне, то будзе выму-
шаная сысці ў выніку крызісу.

 
Важна ў барацьбе не 

разбурыць краіну
- «Усходняе партнёрства» - гэта пер-

шая сур’ёзная спроба, ініцыяваная Поль-
шчай і Швецыяй, распрацаваць сістэму 
ўзаемадзеяння Еўрасаюза з Усходам. Яна 
арыентавана, перш за ўсё, на наладжванне 
супрацоўніцтва, абмен вопытам, развіццё 
моладзевых ініцыятываў, а не на забес-
пячэнне грашыма. Наша ж улада глядзіць: 
калі кашалёк худы ў праграмы, значыць, 
нецікава супрацоўнічаць.

А нам не толькі грошы патрэбныя. 
Патрэбныя тэхналогіі, ноў-хаў, веды, 
стажыроўкі. Гэтаму праграма спрыяе, ня-
гледзячы на невялікае фінансаванне. І з 
Беларуссю ва «Ўсходняга партнёрства» пра-
блемы. Спачатку думалі: калі дыктатура - не 
бярэм. Але потым пачулі меркаванне, чаму 
і мы спрыялі, што тут жыве не толькі адзін 
рэжым, які парушае правы чалавека, але 
яшчэ 9500000 жывых людзей. І ім гэта трэ-
ба, бо ўлада прыходзіць і сыходзіць, а нам 
тут жыць. 

- Еўропа спрабавала рознае ў дачыненні 
да Беларусі. У 1996 годзе яна ўвяла санкцыі 
і ізаляцыю. За 13 гадоў гэта нічога не дало: 
горш з правамі чалавека, горш з медыя, 
больш людзей у турме па палітычных ма-
тывах, больш страху. Еўропа вырашыла 
памяняць тактыку і пачала дыялог. І дыялог 
нядрэнна ішоў, дарэчы, пакуль 19 снеж-
ня мінулага года ўлада, спалохаўшыся, не 
сарвалася. Цяпер зноў накшталт палітыка 
ізаляцыі. А нам жа, беларусам, дрэнна. 
Нам патрэбна максімальна адкрытая мяжа, 
супрацоўніцтва трэба. 

Заўсёды павінен быць баланс, каб у ба-
рацьбе з рэжымам не разбурыць краіну. 
Ніхто не спрачаецца, што палітыка павінна 
быць маральнай, але яна павінна яшчэ быць 
эфектыўнай і перспектыўнай. Можна сесці і 
за круглы стол, нягледзячы на тое што ўлада 
здзяйсняла злачынствы. 

“БРЭСЦКАЯ ГАЗЕТА” РАСПЫТАЛА СТАРШЫНЮ РУХУ “ЗА СВАБОДУ” 
АЛЯКСАНДРА МІЛІНКЕВІЧА АБ ЯГО БАЧАННІ ПЕРСПЕКТЫЎ ВЫХАДУ 
КРАІНЫ З КРЫЗІСУ. 


